

PROTOKÓŁ Nr 16/2016

z posiedzenia

Komisji Oświaty, Kultury i Sportu
w dniu 1 marca 2016 r.

lista obecności Radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu, lista osób biorących udział w posiedzeniu Komisji stanowi załącznik nr 2.

Porządek posiedzenia

- 1. Otwarcie Komisji i zatwierdzenie porządku obrad.**
- 2. Opiniowanie materiałów na Sesję.**
- 3. Sprawy bieżące.**

Przebieg obrad

1. Otwarcie Komisji i zatwierdzenie porządku obrad.

Obrady prowadził Przewodniczący Komisji Budżetu Wiesław Wójcikiewicz, który o godz. 17⁰⁰ przywitał Radnych oraz zaproszonych gości.

Stwierdził obecnych 5 członków Komisji Oświaty.

Zaproponowany porządek j. w. przyjęto jednogłośnie.

Protokół z poprzedniego posiedzenia przyjęto.

2. Opiniowanie materiałów na sesję.

Radny Leszek Jasek pytał o zarządzenie Wójta Gminy w sprawie wprowadzenia instrukcji w sprawie przeciwdziałania praniu brudnych pieniędzy i finansowaniu terroryzmu.

Sekretarz Andrzej Bura odpowiedział, że konieczność wprowadzenia takiej instrukcji wynika z ustawy. Jednostki samorządu terytorialnego są zobowiązane do przygotowania i posiadania takiej instrukcji. Brak takiej instrukcji został w jednej z gmin śląskich wyknięty przez kontrolę RIO.

Radny Artur Siąkała zwrócił uwagę na błędy literowe, jakie się znalazły w protokole z Sesji. Radni nanieśli poprawki w protokole.

• Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do stowarzyszenia o nazwie Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej.

Radny Wiesław Wójcikiewicz pytał, co nam daje „namacalnie” członkostwo w Stowarzyszeniu.

Za-ca Wójta Ewelina Dobrowolska – Radomińska powiedziała, że jest to rodzaj organizacji zrzeszająca samorządy i przez to głos tej organizacji jest bardziej słyszalny. To jest tak samo jak Śląski Związek Gmin i Powiatów, to nie jest kwestia korzystania, nie przyznają środków, ale prowadzą szkolenia, różnego rodzaju spotkania, głosują stanowiska w istotnych dla samorządu sprawach, które potem są przedstawiane w Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu. Uczestniczą też w Komitecie Regionów na poziomie Unii Europejskiej. Najistotniejszą kwestią jest to, że jest to jedyna organizacja, która zwraca szczególną uwagę na kwestie subwencji środowiskowych i interpelowała w Komisji Wspólnej o wprowadzenie dodatkowych środków dla Gmin, w których są parki narodowe i tereny Natura 2000.

Za-ca Wójta powiedziała, że koszty udziału w tej organizacji są niewielkie, podlegają waloryzacji, co roku. Wydaje się, że udział w tym Stowarzyszeniu jest szansą dla Gminy. Można kreować stanowiska, jako członek występować o podjęcie stanowiska w pewnych sprawach.

Radny Leszek Jasek pytał czy są konkretne przykłady, że jakaś gmina jest członkiem i odniosła w związku z tym korzyści.

Za-ca Wójta powiedziała, że wszystkie Gminy, czy są członkami czy nie odnoszą korzyści z tego, że Stowarzyszenie funkcjonuje. Będąc członkiem tej organizacji możemy formułować stanowiska, kreować rzeczywistość próbować lobbować na rzecz powrotu dyskusji o subwencji.

Sekretarz Andrzej Bura poinformował, że Statut Stowarzyszenia został uchwalony w 1992 r. Przewodniczący RG Mirosław Wardas zauważył, że czy jesteśmy czy nie członkami Związku, jak coś wywalczą to każda gmina wiejska na tym zyska. Bez członkostwa też można zgłaszać propozycje i wnioski. Kwestia subwencji środowiskowej jest podnoszona od dawna, na razie bez efektu.

Radny pytał do ilu Stowarzyszeń Gmina należy.

Pani Ewelina Dobrowolska – Radomińska odpowiedziała, że Gmina należy do Związku Komunalnego Ziemi Cieszyńskiej, Stowarzyszenie OLZA, Śląskiego Związku Gmin i Powiatów, Stowarzyszenia Rybackiego i Lokalnej Grupa Działania.

Radny Leszek Jasek pytał, czy dotychczas Wójtowie nie czuli potrzeby członkostwa w tym Stowarzyszeniu.

Sekretarz Andrzej Bura powiedział, że nie było dotychczas chęci, aby wstąpić. Teraz jest taka inicjatywa, nie jest to ogromnym kosztem finansowym, jeżeli jest szansa, aby wspólnie coś dobrego zrobić to można skorzystać.

Za-ca Wójta poinformowała, o wysokości składek z tytułu przynależności Gminy do poszczególnych stowarzyszeń i organizacji:

- Stowarzyszenie Olza - 13 360 zł;
- Związek Samorządowe Cieszyńskiej ponad - 9 066;
- Śląski Związek Gmin i Powiatów - 3 832 zł.

Radny Leszek Jasek pytał, w związku z informacją zawartą w uzasadnieniu do uchwały, że można będzie korzystać z obiektów i urządzeń Związku, jakimi obiektami Związek dysponuje.

Pani E. Dobrowolska – Radomińska powiedziała, że jest to siedziba związku i jako członek mamy prawo z tej siedziby korzystać. Poinformowała również, że w każdej chwili można się wypisać z członkostwa w Związku.

Za-ca Wójta przedstawiła radnym informacje o osiągnięciach Związku w kwestii subwencji oświatowej i spraw oświatowych.

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 4 głosy „za” przy 1 głosie „wstrzymującym”.

• Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli w 2016 roku.

Sekretarz Andrzej Bura wyjaśnił, że chodzi o rozdysponowanie kwoty 30 943 zł zaplanowanej w budżecie na ten cel. Przez wiele lat ten plan był w formie zarządzenia Wójta. Obowiązujące w tym zakresie przepisy nie są jednak na tyle precyzyjne, aby stwierdzić, kto jest organem prowadzącym. Są wyroki wojewódzkich sądów administracyjnych, że organem właściwym w tym zakresie jest Rada Gminy, również nasz Radca Prawny jest tego zdania. Wszystkie zaproponowane zasady, kwota dofinansowania są takie jak było. Rozdysponowanie tej kwoty 31 000 zł i formy kształcenia wynikają z wniosków złożonych przez dyrektorów placówek oświatowych.

Skarbnik Aleksandra Biała dodała, że Dyrektorzy do końca listopada mają obowiązek przedstawienia planu doskonalenia zawodowego na następny rok.

Za-ca Wójta poinformowała, że wystąpiono o opinię do Związków Zawodowych Nauczycieli, ta opinia wpłynie jutro, ale to nie jest opinia wiążąca.

Sekretarz wyjaśnił, że to, jakie kierunki będą dofinansowane to są propozycje dyrektorów. Taka uchwała będzie podejmowana, co roku.

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

- **Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości, na których zamieszkują rodziny wielodzietne.**

Sekretarz Andrzej Bura wyjaśnił, że zmieniła się podstawa prawna udzielenia zwolnienia, które już wcześniej w Gminie funkcjonuje. Sama treść, kogo dotyczy zwolnienie, jest bez zmian. Nie ma gwarancji, że ta uchwała nie zostanie zakwestionowana przez Organ Nadzorczy. Argumentem, aby pójść jednak w takim kierunku jest to, że coraz więcej jest Gmin w Polsce, które podejmują uchwały dotyczące 3-ciego i kolejnego dziecka w rodzinie. Sekretarz poinformował, że Urząd wystąpił do RIO z zapytaniem i prośbą o wstępną opinię w tej sprawie, jednak od dnia 4 lutego nie otrzymano odpowiedzi. Jeżeli w tym tygodniu przyjdzie taka opinia, a będzie na „nie” to się wspólnie zastanowimy, co robić. Jest teraz klimat do podejmowania takich uchwał – powiedział Pan A. Bura.

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

- **Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości.** Wymieniono stronę nr 2 deklaracji.

Sekretarz Andrzej Bura poinformował, że ten projekt uchwały jest powiązany z w/w uchwałą, jak również z ustawowym obowiązkiem znowelizowania deklaracji.

Radny Leszek Jasek powiedział, że nie dostarczono Radnym żadnych wyliczeń dotyczących stawki opłaty za gospodarowanie odpadami, która pozostała bez zmian, ale były propozycje jej zmniejszenia. Radny przypomniał, że prosił o wyliczenie, dlaczego nie zadziałało planowane zmniejszenie, dlaczego tak się stało, co zostało wliczone w ten koszt. Prosił o przygotowanie takiej informacji na jutrzejszą komisję środowiska, ponieważ wcześniejsze propozycje Wójta były zupełnie inne, o zmniejszeniu.

Sekretarz powiedział, że na poprzednich komisjach Wójt rozdawał radnym na komisji środowiska takie wyliczenia.

Radny L. Jasek zwrócił się następnie z prośbą, aby zmniejszyć objętościowo formularze, szkoda takiego zużycia papieru.

Radny pytał czy będzie trzeba składać nowe deklaracje.

Sekretarz Andrzej Bura powiedział, że przy nie zmienionej stawce nie ma potrzeby zmiany deklaracji.

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

- **Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zniesienia formy ochrony przyrody w części dotyczącej 3 szt. dębów stanowiących pomniki przyrody.**

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

- **Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zniesienia formy ochrony przyrody w części dotyczącej 1 szt. dęba stanowiącego pomnik przyrody.**

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

- **Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2016 rok.** Projekt uchwały omówiła Skarbnik Aleksandra Biała.

Wyjaśniła, że są dwa programy dotyczące szkół, termomodernizacja SP nr 1, który jest do zrobienia w 2 zakresach. Kosztorysy zostały zaktualizowane i kwota jest mniejsza, jednak zmiana tej kwoty w budżecie nastąpi po przetargu.

Za-ca Wójta Ewelina Dobrowolska – Radomińska poinformowała, że kosztem kwalifikowanym w tym zadaniu jest kotłownia i solary oraz wymiana instalacji centralnego ogrzewania. Natomiast kwestia ciśnienia wody i dostosowania hydrantów jest kosztem

niekwalifikowanym. Dofinansowanie 85% przysługuje tylko do kosztów dotyczących części kosztów kwalifikowanych.

Pani Za-ca Wójta wyjaśniała: kwoty podane w uzasadnieniu do uchwały są kwotami nieaktualnymi, bo aktualnymi dysponujemy dopiero od piątku, ta kwota jest trochę mniejsza. Chcemy wyłonić wykonawcę w najbliższym możliwym czasie, aby te roboty przeprowadzić w czasie wakacji, w miesiącach lipiec - sierpień, aby już we wrześniu kotłownia mogła działać. Termin składania wniosków jest do 31 marca i trudno jest przewidzieć czy umowa na dofinansowanie zostanie podpisana jeszcze w tym roku, ale zakładamy, że raczej tak, bo zakładamy okres karencji 7 miesięcy, od złożenia wniosku do podpisania umowy.

Radny Wiesław Wójcikiewicz zwrócił uwagę, że w tej sytuacji, przed zakończeniem inwestycji jeszcze gmina nie będzie miała dofinansowania.

Za-ca Wójta powiedziała:

będzie to finansowane ze środków, Regionalnego Programu Operacyjnego, który jest programem zaliczkowym, bez problemu mogliśmybyśmy otrzymać zaliczkę na poczet tego, co będziemy robić, ale musimy to zrobić przez wakacje zanim dostaniemy informację, czy mamy to dofinansowane czy nie, aby już do tego pieca nie dopłacać, ale zaraz potem spisujemy umowę, złożymy wniosek o płatność i zaraz jeszcze w tym roku, jak się uda.

W związku z zapytaniem Radnych Pani E. Dobrowolska-Radomińska powiedziała:

na razie inwestycje trzeba realizować ze środków własnych, dlatego wniosek o przesunięcie i dofinansowanie tego zadania w kwocie 580 000 zł. Z racji tego, że możemy się spodziewać, ale nie możemy powiedzieć, że będzie tak na pewno, że będziemy mogli to jeszcze w tym roku sfinansować z dotacji, Pani Skarbnik tą kwotę 637 500 zł wpisała po stronie dochodów, bo liczymy na to, chociaż nie jesteśmy pewni czy to się rozstrzygnie w tym roku.

Skarbnik Aleksandra Biała powiedziała, że trzeba mieć nadzieję, że otrzymamy środki, jak nie to trzeba wyłożyć 700 000 zł.

Za-ca Wójta powiedziała, że kolejny zakres planowanych robót ocieplenie, drenaż, jest planowane na 2017 r. To, że pewne roboty mają być zrobione przed uzyskaniem dofinansowania wynika ze stanu pieca.

Radny W. Wójcikiewicz pytał skąd są przesuwane środki.

Skarbnik odpowiedziała, że w budżecie była wstępnie założona kwota 200 000 zł własnych środków. Teraz jak się okazało, że można składać wniosek i dostać to dofinansowanie, a Pani Za-ca Wójta mówi, że to jest pewne, te 200 000 zł zostało rozdzielone na środki unijne i wprowadzono to dofinansowanie 637 000 zł. Jak dofinansujemy tymi środkami, to budżetu jest na zero, nie trzeba naszych środków.

Przewodniczący RG Mirosław Wardas prosił o jasną odpowiedź skąd są teraz te 400 000 zł, skoro mieliśmy w budżecie 200 000 zł.

Skarbnik odpowiedziała, że nie przesuwamy, ale zwiększamy budżet o środki z dofinansowania.

Radny M. Wardas wyraził opinię, że to jest zwykła inżynieria, nie mamy tych środków, ale w budżecie planujemy, że takie środki otrzymamy. Ale fizycznie nie mamy tych pieniędzy.

Skarbnik odpowiedziała, że mamy zapewnienie od Pani Zastępcy Wójta, że te środki otrzymamy, jest obawa, że jak się coś „śliznie” to te środki przyjdą w przyszłym roku.

Przewodniczący RG pytał, co wtedy.

Skarbnik powiedziała, że na tyle jest dobra sytuacja finansowa Gminy, że możemy sobie pozwolić na taki ubytek 600 000 zł.

Radny M. Wardas wyraził opinię, że póki, co robimy zabieg księgowy, aby budżet się zgadzał.

Skarbnik wyraziła opinię, że lepiej wprowadzić te dochody wirtualne. Można również zwiększyć deficyt, ale to by było działanie nie celowe.

Skarbnik poinformowała, że w ten sposób zmniejszono o 30 000 zł deficyt.

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

Radny Leszek Josek pytał czy są realizowane zadania wymienione w załączniku inwestycyjnym.

Za-ca Wójta Ewelina Dobrowolska – Radomińska powiedziała, że jest nadzieja, iż w przyszłym tygodniu będzie wykonawca dokumentacji na oświetlenia, będzie ogłoszenie na most na Gwardii Ludowej, jest na etapie przygotowania przetarg na wymianę pieca w Ośrodku Zdrowia, jest w trakcie przygotowania ogłoszenie na ul. Czuchowską – jest duży poziom zaawansowania tego zadania. Zlecono przedmiar i kosztorys na ul. Skośną, będzie w tym tygodniu aktualizacja kosztorysu na przebudowę chodnika przy ul. Bielskiej, zlecony jest przedmiar i kosztorys dla ul. Zawala. Gmina czeka na rozstrzygnięcie z PROW w sprawie ul. Krętej. Umowa na chodnik przy Wyzwolenia jest do 15 czerwca, ale projektant obiecał, że to już będzie wykonane w kwietniu – zadanie jest w środkach niewygasających.

Radny Wiesław Wójcikiewicz pytał o wykonanie oświetleń, na które jest już wykonana dokumentacja.

Za-ca Wójta przypomniała, że oświetlenie ul. Darwina jest w zadaniach niewygasających, jeszcze nie ma projektu, umowa jest do końca marca. Na razie jest projekt i aktualny kosztorys na oświetlenie ulic Św. Huberta i Świerkowej, na ul. Świerkową jest przygotowane postępowanie, na ul. Huberta jest kosztorys z 25 lutego. Na pozostałe zadania trzeba mieć najpierw dokumentację, żeby, cokolwiek zrobić.

Radny Mirosław Wardas pytał o kosztorys na chodnik przy ul. Bielskiej

Pani Ewelina Dobrowolska – Radomińska powiedziała, że trzeba zaktualizować kosztorys, bo kosztorys inwestorski jest ważny 6 miesięcy. Ten, który jest, jest już nieważny.

Radny M. Wardas pytał, kiedy zlecono i jaki jest termin wykonania tej aktualizacji.

Za-ca Wójta odpowiedziała, że to ma być zlecone do końca tygodnia.

Radny Jan Szczyпка pytał o lampę na ul. Porannej

Pani Zastępca Wójta przypomniała, że to, jest w „niewygasach”.

Radny Wiesław Wójcikiewicz prosił, aby na Komisję Budżetu przygotować pisemną informację, co się dzieje w tym zakresie, na jakim etapie są poszczególne zadania.

Pani Ewelina Dobrowolska - Radomińska powiedziała, że jak Pan Wójt się zgodzi, to jak najbardziej będzie to przygotowane.

Przewodniczący RG wyraził opinię, że Pani Za-ca zaskoczyła Go tym stwierdzeniem.

Pani E. Dobrowolska – Radomińska powiedziała, że już w zeszłym roku na ten temat rozmawiano. Gmina ma obowiązek wykonanie wszystkich zadań do 31 grudnia i to, w jaki sposób i w jakiej kolejności je wykonuje zależy od kierownika, czyli Wójta.

Radny M. Wardas powiedział: zgadzam się w 100%, to są kompetencje Wójta, nikt z Radnych nie chce w to wchodzić. Tylko my mamy prawo otrzymać informację, jako organ kontroli, w związku, z czym prośba Radnego, jako przewodniczącego komisji powinna być zrealizowana bez dopowiedzenia, „jeżeli Pan Wójt wyrazi zgodę”.

Radny W. Wójcikiewicz powiedział, że chodzi o informację, co się dzieje na poszczególnych zadaniach.

Radny Marcin Puchalik pytał o wycinkę drzew.

Za-ca Wójta odpowiedziała, że to jest do końca marca.

Radny Krzysztof Krzempek pytał o budowę studni na stadionie, pytał czy to Gmina buduje tą studnię, bo w Nowej Formacji było napisane, że to Prezes buduje studnię.

Radny Wójcikiewicz wyjaśnił, że Prezes RKS nie udzielił takiej informacji, a tekst nie był autoryzowany.

- **Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Chybie na lata 2016-2025.**

Skarbnik Aleksandra Biała poinformował, że w przedsięwzięciach wpisane są 2 zadania, z uchwały budżetowej.

Projekt uchwały opiniowano pozytywnie 5 głosów „za”.

3. Sprawy bieżące.

- ✓ Sekretarz Andrzej Bura zwrócił się z prośbą do Radnych, aby zgłosili swój udział, jako obserwatorzy w egzaminach szkół podstawowych i gimnazjalnych.
- ✓ Radny Leszek Josek prosił o interwencję w Powiecie w sprawie uzupełnienie pobocza na ul. Bielskiej w okolicach oczyszczalni.

Za-ca Wójta powiedziała, że takie wnioski mogą być kierowane bezpośrednio do PZDP. Ostatnio za-ca dyrektora PZDP w Cieszynie zadzwonił, że otrzymuje z gminy nienormalną ilość pism dotyczących remontów dróg. Pan Dyrektor powiedział, że mieszkańcy sami telefonicznie mogą zgłaszać takie sprawy, podał również numer telefonu komórkowego, na który można to zgłaszać

- ✓ Radny Wiesław Wójcikiewicz pytał o harmonogram rekrutacji do szkół, w kontekście różnych informacji, że to nie do końca jest zgodne z obowiązującymi przepisami.

Sekretarz Andrzej Bura poinformował, że jest Zarządzenie Wójta z dnia 29 stycznia w sprawie harmonogramu poszczególnych czynności rekrutacyjnych. Przedstawił terminy określone w harmonogramie.

Dyskutowano na temat ilości oddziałów klas pierwszych w szkołach

- ✓ Radny Leszek Josek prosił, aby na komisję prawa przygotować informację ile dzieci obejmie ustawa 500+.

Pani Ewelina Dobrowolska – Radomińska poinformowała, że wg wstępnych szacunków jest około 1500 dzieci.

Radny Wiesław Wójcikiewicz poinformował, że komisja rewizyjna w trakcie kontroli GOPS w Chybiu uzyskała informację, że GOPS otrzymał środki na 1etat w związku z realizacją Programu 500+. Od kwietnia będą w strażnicach punkty przyjmowania wniosków w tych sprawach.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący zakończył posiedzenie komisji o godz. 18⁴⁰.

Protokołowała
B. Kurcius

PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
Oświaty, Kultury i Sportu
RADY GMINY CHYBIE
inż. Wiesław Wójcikiewicz